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Idræt I skolen
rikke schjøtz Jensen 
rsj@hsfo.dk

Horsens: Flere skoler og for-
eninger skal mødes og arbej-
de sammen. Det er tanken 
bag konceptet "Åben Skole", 
hvor der årligt følger en pulje 
på 150.000 kr. med. 

Konceptet har kørt som 
en forsøgsordning i Horsens 
Kommune i tre år, men er fra 
i år gjort permanent. 

Derfor kan skoler og for-
eninger fortsat søge om at få 
del i pengene, der skal ska-
be samarbejde mellem par-
terne.

Hidtil er alle pengene ik-
ke blevet brugt, og derfor vil 
Søren Jochumsen, som er eli-
teidrætskonsulent i Horsens 
Kommune, gerne udbrede 
kendskabet til puljen.

- Foreningerne kan f.eks 
søge om tilskud til instruk-
tørløn, så en træner kan få 
dækket tabt arbejdsfortjene-
ste, hvis han f.eks. skal træne 
en skoleklasse om formidda-
gen. Der kan også søges om 
tilskud til at få dækket ma-
teriale, udstyr og transport, 
hvis det er relevant, forkla-
rer Søren Jochumsen.

Han håber, at samarbejdet 
mellem forskellige idrætsfor-
eninger og skoler kan blive 

bredt mere ud, end det er i 
dag. Indtil videre har Øster-
håbskolen, Langmarksko-
len og Hovedgård Skole haft 
samarbejde med forskellige 
foreninger under konceptet.

Flere må gerne  
komme på banen
Her har eleverne f.eks. fået 
basket-undervisning af HIC, 
fodboldtræning i AC Hor-
sens, badmintontræning i 
Horsens Badmintonklub og 
er buldret sammen i ameri-
kansk fodbold sammen med 
Horsens Stallions.

- Formålet er at skabe et 
meningsfuldt forløb for ele-
verne. Foreningerne får mu-
lighed for at give eleverne en 
oplevelse og vise deres idræt 
og deres faciliteter frem. Det 
er ikke en hvervekampagne, 
men får nogen lyst til efter-
følgende at gå til den pågæl-
dende idræt, er det jo bare 
et plus, forklarer Søren Jo-
chumsen. Inden forløbet går 
i gang, skal skole og idræts-
forening indgå en aftale om, 
hvad der skal komme ud af 
forløbet og opsætte nogle læ-
ringsmål for eleverne.

- Det kan være, der kan 
inddrages andre fag i idræts-
undervisningen, f.eks. ved at 
måle fart på bolde, afstande 
osv., siger Søren Jochumsen, 
som håber, at flere skoler og 
foreninger får interesse for 
projektet.

- Vi vil gerne have det me-
re bredt ud på skolerne og 
have en større diversitet i 
idrætten. Også gerne mindre 
idrætsgrene, som normalt ik-
ke kommer med i den almin-
delige idrætsundervisning, 
forklarer Søren Jochumsen.

Peter Mikkelsen, som er 

træner i Horsens Badmin-
tonklub, har haft flere klas-
ser inde i badmintonhallen 
på Sognegårdsvej for at give 
eleverne en introduktion til 
spillet med fjerbolde.

Vi gør os selv synlige
- Vi får vist vores omgivelser, 
og hvad sporten går ud på. 
Nogle af eleverne har aldrig 
været i en badmintonhal el-
ler prøvet at spille badmin-
ton før. Vi håber selvfølge-
lig, at nogle af eleverne bli-
ver bidt af det. Vi vil gerne 
udbrede badminton og gøre 

Flere 
skoler og 
foreninger 
kan få 
del i årlig 
pulje på 
150.000 kr.
en årlig pulje på 150.000 kr. skal 
komme skoler og idrætsforeninger, der 
arbejder sammen, til gavn. Men indtil 
videre bliver alle pengene ikke brugt.

Idræt I skolen
rikke schjøtz Jensen 
rsj@hsfo.dk

Horsens: Skulle vi selv lave 
badmintonundervisning, 
ville vi have plads til at lave 
maks. to baner, og vi har ikke 
alt det udstyr, som badmin-
tonklubben har.

Underviser Mia Meier 
fra Langmarkskolen kigger 
rundt i badmintonhallen 
på Sognegårdsvej, hvor 6.q 
øver forskellige teknikker 
med ketsjer og fjerbolde.  De 
seneste tre uger har skolen 
en gang om ugen flyttet un-

dervisningen ud til badmin-
tonhallen på Sognegårdsvej, 
hvor eleverne bliver under-
vist af klubbens træner.

Mia Meier mener, det gør 
en stor forskel for eleverne, 
at de kommer ud i forskelli-
ge idrætsforeninger eller får 
besøg af kompetente træne-
re på skolen i samarbejdet 
"Åben Skole", som er blevet 
gjort permanent i Horsens 
Kommune.

Det betyder, at der hvert 
år bliver afsat 150.000 kr. i 
en pulje, som skoler og for-
eninger kan søge tilskud fra. 
F.eks. får Langmarkskolen 
ifølge Søren Jochumsen, eli-

teidrætskonsulent i Horsens 
Kommune, tilskud til den 
bus, der fragter elever frem 
og tilbage mellem skolen og 
badmintonhallen.

kan ikke tilbyde det samme
- Det er vildt fedt, at vi kan 
komme her i hallen, for der 
er nogle af eleverne, der ik-
ke er vant til at komme i for-
eningerne eller dyrke idræt. 
Desuden møder vi instruk-
tører, som har spidskompe-
tencer inden for idrætten, 
hvor vi undervisere på sko-
len måske har nogle områ-
der, vi er bedre til end an-
dre, men ellers må læse os til 

Det her er en meget bedre undervisning, 
end vi selv kan lave
Langmarkskolen har i flere år arbejdet sammen med forskellige foreninger om idrætsundervisning.  
og det giver helt andre muligheder, end hvad skolen selv kan tilbyde, lyder det fra både elever og lærer.

Træner Peter 
Mikkelsen 
guider eleverne 
i træningen.  
Han er 
fuldtidsansat 
som træner 
og inviterer 
gerne indenfor 
i badminton-
hallen. Foto: 
søren e. alwan
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langmarkskolen er en af de skoler, som flittigt 
samarbejder med lokale idrætsforeninger.  
eleverne på langmarkskolen har fordoblet  
antallet af idrætstimer, og for 6.q foregår  
halvdelen i samarbejde med foreninger.  
Foto: søren e. alwan

I badmintonklubbens hal er der mange flere baner, end der kan 
laves i langmarkskolens idrætshal, ligesom der er ketsjer og 
fjerbolde til alle. Foto: søren e. alwan

os selv synlige, fortæller Peter 
Mikkelsen. 

Han er fuldtidsansat som 
træner og har derfor mulig-
hed for at tage skoleeleverne 
ind f.eks. om formiddagen. 
Samarbejdet med skolerne 
kører i forløb over tre uger.

- Det giver os ikke tid til at 
komme i dybden, men min 
indgangsvinkel er, at elever-
ne skal have en intro og lære 
lidt af teknikken, og så skal 
de selvfølgelig have lov til at 
spille en masse, siger Peter 
Mikkelsen.

Fakta
Den åbne skole
Med folkeskolereformen kom et krav om, at skolerne skal åbne 
sig over for samfundet omkring dem. 

Det kan skolen gøre ved at arbejde sammen med f.eks. lokale 
idrætsforeninger, musik- og billedskoler eller ungdomsskolen.

Samarbejdet skal bidrage til, at eleverne lærer mere, og at 
eleverne får større kendskab til samfund og foreningsliv.

Kilde: Undervisningsministeriet

regler og teknikker, forklarer 
Mia Meier.

Langmarkskolen, hvor ele-
verne har dobbelt så mange 
idrætstimer som på andre 
skoler, bruger flittigt Åben 
Skole-samarbejdet. Skolen 
har bl.a. haft fodbold med 
AC Horsens, basket med HIC 
og amerikansk fodbold med 
Horsens Stallions.

- Forskellen på undervis-
ningen er, at her lærer elever-
ne det færdige spil, og jeg kan 
ikke tilbyde det samme. Det 

betyder, at eleverne får prø-
vet nogle andre sportsgrene 
og måske får lyst til at dyrke 
dem, vurderer Mia Meier.
12-årige Laura Schnefeldt og 
Maha Shaheen synes, det er 
sjovt at snuse til de forskel-
lige sportsgrene.

elever i tung udstyr
- Det giver et godt indblik i 
de forskellige sportsgrene, 
og hvis det er noget, man har 
lyst til, så har man mulighed 
for at prøve det på den her 

måde, fortæller Maha Sahe-
en.

Laura Schnefeldt overve-
jer, om hun skal begynde til 
dans, efter klassen havde et 
danseforløb med TC Dance 
Studio.

- Jeg fik lyst til at danse 
igen, men jeg kommer nok 
aldrig til at gå til amerikansk 
fodbold. Jeg blev lidt over-
rasket over, hvad det egent-
lig går ud på, fortæller Laura 
Schnefeldt med et smil.

Men ifølge pigerne var det 
sjovt at prøve amerikansk 
fodbold, som de faktisk ik-
ke vidste, man kunne dyrke 
i Horsens. Og det var sjovt 
at have alt udstyret på, som 
Horsens Stallions har ind-
købt med støtte fra "Åben 
Skole"-puljen. Maha Shahe-
en har fået smag for badmin-
ton, som klassen i øjeblikket 
har på skemaet.

- Jeg fandt ud af, at jeg fak-
tisk er god til badminton. 
Det var jeg ikke klar over, for-
tæller hun.

For at søge tilskud fra puljen på de 150.000 kr. skal skole og 
idrætsforening udfylde en samarbejdsaftale.

Der er ikke fastsat nogen grænser for, hvad pengene kan 
søges til. Pengene kan f.eks. bruges som tilskud til løn, til 
materialer eller transport.

Der er heller ikke fastsat en grænse for det beløb, der kan 
søges.

Puljen har i tre år fungeret som en forsøgsordning i Horsens 
Kommune, men blev med budgetaftalen for 2018 gjort 
permanent.

 

Fakta
såDan ForDeles pengene

skoleuDviDelse
Henrik C. sandvad 
hensa@hsfo.dk

træDen: Indretningen var 
store trærammer som væg-
ge, rå betongulve samt en 
frisk udluftning fra de tom-
me døråbninger, da Tøn-
ning-Træden Friskole fredag 
fejrede rejsegilde på skolens 
nye tilbygning.

Cirka 170 elever fra frisko-
len, 40 børnehavebørn samt 
forældre, lærere og hånd-
værkere var med til at fejre 
skolens nye hus, og det ske-
te efter alle forskrifter med 
taler og pølser og sodavand 
til alle.

Den kommende skole-
fløj, som ligger i forbindel-
se med sfo'en, bliver på 263 
kvadratmeter. Den kommer 
til at indeholder tre nye klas-
seværelser, som eleverne fra 
1.-3.-klasse skal flytte ind i. 
Det er hovedentreprenør 
CV Montage, som står for 
byggeriet, og ifølge skolele-
der Thomas Kilsmark tyder 
alt på, at byggeriet bliver klar 
til det nye skoleår efter som-
merferien.

- Alt har kørt som på en 
snor indtil nu, og herfra er 
det nok begrænset, hvad der 
kan gå galt. Det er dejligt at 
se, at byggeriet skrider plan-
mæssigt fremad, og nu kan 
vi jo begynde at se, hvordan 
tingene kommer til at se ud, 
sagde Thomas Kilsmark kort 
før rejsegildet.

Mere udvidelse på vej
På Tønning-Træden Friskole 
har man snakket udvidelse 
i de seneste fem-seks år, si-
den skolen udvidede med 8. 
klasse. For to et halvt år si-

den kom også 9. klasse med, 
hvilket gav ekstra pres på 
skolens lokaler.

Således deler 7.-9.-klasser-
ne to forskellige klasseloka-
ler samt fysiklokalet, hvilket 
ikke har fungeret optimalt. 
Den nye skolefløj er derfor 
ventet med længsel, men 
ifølge skoleformand Martin 
Hansson er man ikke færdi-
ge med at drømme om eks-
tra kvadratmeter under tag.

- Vi har længe talt om at 

udvide børnehaven. Egent-
lig ikke fordi børnehaven 
er for lille. Der er omkring 
40 børn i dag, og den er no-
mineret til 60. Børnehaven 
mangler blot et enkelt loka-
le på 15-20 kvm til sprogun-
dervisning. Her er det godt 
med et sted med ro, men det 
har de ikke lige nu. Vi håber 
derfor, at vi inden for nogle 
år kan udvide børnehaven 
med det ekstra lokale, sagde 
Martin Hansson.

200 børn fejrede 
rejsegilde på friskolen
Byggeriet af ekstra klasselokaler på Tønning-Træden 
Friskole blev fejret ved et rejsegilde fredag. skoleformand 
håber på ny udvidelse af børnehaven om nogle år.

Tønning-Træden Friskoles nye udbygning forventes at stå 
færdig til juni. den 263 kvm store bygning kommer til at 
indeholde tre nye klasselokaler. Foto: Henrik sandvad

Formand for Tønning-Træden Friskole Martin Hansson fortalte 
i sin tale, at den store vækst i elevtallet på skolen har gjort det 
nødvendigt med flere nye klasselokaler. Foto: Henrik sandvad

der var rift om pølserne, da den formelle del af rejsegildet var overstået. Foto: Henrik sandvad


